
XIX. (XXXV.) ÉVFOLYAM, 05 SZÁM 2024. FEBRUÁR 3.( ) ,VILÁG  PROLETÁRJAI EGYESÜLJETEK!
300 

MUNKÁSPÁRTI HETILAP

VILÁG  PRRVILÁG PRVILÁG  PR

JönnekJönnek  
a janicsárok?a janicsárok?



 

Mi a bal szemünkkel nézünk a világra. Így sok mindent 
észreveszünk, amit csak a jobb szemünkkel nem látnánk. Másként 
is látjuk a világot, mondjuk úgy, balszemmel. Ezután minden 
számunkban elmondjuk, miként is látjuk az éppen esedékes 
eseményeket a saját politikai értékítéletünk alapján, balszemmel. 

THÜRMER GYULA
BALSZEMMEL

Jönnek a janicsárok?
Szerbiát rövid pórázra fogták. Vucic kétségbeeset-
ten keresi, hogy miként tudna a nyugat kedvére 
tenni, anélkül, hogy saját népe vagy annak egy ré-
sze ne indítana polgárháborút vagy ne követelné a 
fejét, amire van példa a szerb történelemben.

Maradt Magyarország. Kis hazánk már régen nem 
szocialista ország, a magyar kapitalizmussal úgy ál-
talában nincs is gondjuk az amerikaiaknak. Amerika 
azonban tudja, hogy az új világrendet sürgető államok 
Amerika uralmát kérdőjelezik meg, és a harc ma már 
életre-halálra megy. Amerika ezért nem tűri el, hogy 
bárki engedetlen legyen, kételyeket ébresszen az ame-
rikai demokrácia mindenek felettiségével szemben, 
netán megmondja, hogy kit szeretne elnöknek.

A magyar vezetés harapófogóba került. A korábbi 
menekülési út lezárult. Nem lehet kijátszani Ame-
rikát az EU ellen, és fordítva. Egyelőre az EU-ban 
sincs mozgási lehetőség. Macron nem áll mellénk 
az Amerika elleni harcban, még akkor sem, ha Ma-
gyarország támogatná európai vezetői ambícióit.

A magyar vezetés remek hidakat épített ki 
Moszkva és Peking felé. Gazdasági mozgás van is, 
de a magyar vezetés nem mer, nem akar átmenni 
rajtuk, és új partnerekkel szövetkezni. Persze, ért-
hető, arra felé sem egyszerű a helyzet, és nem is 
nagyon hívják Magyarországot.

Marad az engedmények útja. A magyar vezetés 
hősiesen állítja, hogy bennünket nem lehet enged-
ményekre kényszeríteni. Sajnos, lehet! Az EU-s 
pénzekért, hiába jártak volna azok nekünk feltétel 
nélkül, megváltoztattak egy halom magyar törvényt.

Valamilyen különalkuval ugyan, de mégis adunk 
pénzt az ukránoknak. A jobb sorsra érdemes Szij-
jártó Péter is elment Ungvárra, pózolt az ukrán ka-
tonasírok előtt és jópofát vágott az ukrán vezetők 
lekezelő megjegyzéseihez.

A kormány igyekszik a közvéleményt maga mellé állí-
tani. Bevállalva a kormány egyes tagjaival való konfron-
tációt leverték az infl ációt. Növelték a minimálbéreket, a 
nyugdíjasok is több pénzre számíthatnak. A nemzeti kon-
zultációt sikernek, a népi támogatás jelének könyvelték el.

A janicsárveszély azonban nem múlt el. Nagy 
kérdés, hogy van-e elég erő, muníció arra, hogy a 
kibekkeljük Trump győzelméig.

Ebben a helyzetben, mi, munkáspártiak a stabili-
tás mellett állunk ki. Erdély tündérkertjébe mehet-
tek a janicsárok, mert a belső stabilitás felborult. 
A stabilitás talán elrettenti a modernkori janicsáro-
kat. Higgyék el, velük csak rosszabb lenne!2

Látták már a Tündérkert című fi lmet? Végre van 
magyar történelmi fi lm! Olyan, ami nem vetíti a 
múltat a mára, a jelent a múltra, hanem csak egy-
szerűen megmutatja, hogy mit csináltak elődeink.

Szeretném aláhúzni, hogy sem Móricz Zsigmond re-
génye, sem a belőle készült fi lm nem a máról szól. Senkit 
se próbáljunk a mai politikusok közül Bethlen Gáborral 
azonosítani. Hasonlóságok csak azért lehetnek, mert a 
magyar történelemben szinte mindig ugyanazokra a 
kérdésekre kell választ adni.  Mit tehet az ország vezeté-
se a nagyhatalmak szorításában? Megakadályozható-e, 
hogy törökök, osztrákok, németek, románok, oroszok 
vagy éppenséggel amerikaiak döntsék el sorsunkat?

Bethlen Gábor naggyá tette Erdélyt. A törökök-
től elszenvedett sorozatos vereségek után, a Habs-
burgok és a török szultán harapófogójában túlélési 
alternatívát kínált a magyarságnak. 

A dolog szépséghibája, hogy ellenfelei legyőzéséhez 
be kellett hívnia a török hadsereget. A janicsárok pedig 
a fejedelmi trónra segítették Bethlent. Cselekedetét a 
bölcs politika jelképének tekintjük, a janicsárokat meg-
bocsájtjuk neki, sőt már nem is emlékezünk rájuk.

Lehet, hogy azért nem fi rtatjuk a janicsárok 
ügyét, mert tudjuk, és ez a fi lmből is kiderül, hogy 
a janicsárok meghívó nélkül is jöttek volna. Az ele-
fánt elviseli, ha a hangyák nyüzsögnek körülötte, 
de nem tűri, ha a talpát csipkedik – mondja ki a 
nagy igazságot a török közvetítő a fi lmben.

Történelmünkből tudjuk, hogy „janicsárok” idő-
ről-időre jönnek Magyarországra. Mindig más állam 
egyenruhájában, de jönnek. Jönnek, mert belülről biz-
tatják, sőt hívják őket, vagy egyszerűen csak ez a fel-
tétele annak, hogy senki se képzelje magát elefántnak. 

A mostani elefánt képviselője, Pressman amerikai 
nagykövet egy brit lapban világosan megüzente a ma-
gyar vezetésnek, hogy vannak eszközeik a magyarok 
makacskodásának letörésére. Hogy jön a kis hangya 
ahhoz, hogy megkérdőjelezze az elefánt döntését ar-
ról, hogy győzelemhez kell segíteni Ukrajnát? Milyen 
alapon tárgyalgat a kis hangya az elefánt ellenfeleivel, 
adott esetben az oroszokkal és a kínaiakkal?

Az amerikai vezetés  a nyugat teljes egységét 
követeli, egységes NATO-frontot Skandináviától a 
Balkánig. A lengyeleknél hatalomra segítették a li-
berálisokat. A korábbi vezetés se nagyon ágált Ame-
rika ellen, de az EU egységét rombolták, s eff élét 

már nem viselt el az amerikai elefánt.
A svéd NATO-tagságot ellenző törö-

kökkel, mint várható volt, megegyeztek. 
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A szovjet nép elleni 
német fasiszta népirtás

Angol pofon 
Szerbiának

Irány Kijev vagy 
Moszkva?

Fékezzük meg lengyel bölényt!

Amerikai atombombákat hoznak 
Angliába?

Nyolcvan éve, 1944. január 27-én a szovjet Vörös Had-
sereg végleg felszámolta a Leningrád körüli német 
blokádot. Leningrád sohasem lett német város! Putyin 
orosz és Lukasenko belarusz elnök ebből az alkalomból 
megnyitották azt a monumentális emlékművet, amely 
az orosz nép ellen a német fasiszták által elkövetett 
népirtás áldozataira emlékeztet. Putyin elnök emlékez-
tetett arra, hogy a Szovjetunió 27 millió embert vesz-
tett el a második világháborúban. Közülük mintegy 13 
millióan voltak polgári lakosok, akiket a nácik kivégez-
tek, haláltáborokba küldtek vagy agyonkínoztak.

A britek egyre pofátlanabbul avat-
koznak be Szerbia életébe. Addig 
nem nyugszanak, amíg a szerbek 
nem fognak úgy táncolni, ahogy 
az USA és a britek akarják. Stuart 
Peach, a brit miniszterelnök nyugat-
balkáni különmegbízottja hatalmas 
pofont adott Vucic elnöknek. Szer-
bia vezessen be szankciókat Orosz-
országgal szemben, vizsgálja felül a 
decemberi választásokat.

Wieslav Kukula tábornok, a len-
gyel vezérkari főnök és Charles 
Brown tábornok, az amerikai fegy-
veres erők vezérkari főnöke Varsó-
ban egyeztetnek. Merre menjünk? 
Irány Kijev vagy irány Moszkva?

Lengyelország nem nyugszik, 
akármilyen párt is vezeti. Há-
borút akarnak, Nagy Len-
gyelország, a kelet-európai 
térség feletti uralmat. Ezzel a 
NATO-t, így Magyarországot 
is beleránthatják a háborúba. 
Lengyelország mindent meg-
tesz annak érdekében, hogy 
növelje Ukrajna győzelmi esé-
lyeit az Oroszországgal folyta-
tott küzdelemben – jelentette 

ki hétfőn Donald Tusk egynapos 
kijevi látogatása során. Állítsuk 
meg lengyel bölényt!

Az Egyesült Államok ismét nukleáris fegyverek angliai telepíté-
sét tervezi - írta hivatalos amerikai védelmi minisztériumi doku-
mentumokat idézve a The Daily Telegraph. A brit lap ismertetése 
szerint az Egyesült Államok B61-12 típusú, 50 kilotonnáig terjedő, 
változtatható hatóerőjű harcászati gravitációs bombák telepítését 
készíti elő a Lakenheath melletti támaszponton. Ezeket a nukleá-
ris eszközöket F-15-ös, F-16-os és F-35-ös harci gépekkel, illetve 
B2-es bombázókkal lehet célba juttatni. (US to station 
nuclear weapons in UK to counter war threat from Russia 
(telegraph.co.uk)
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„Ábrándozás az élet megrontója, 
Mely, kancsalúl, festett egekbe néz”

Hívják be katonának 
Szalay-Bobrovniczky 
tartalékos századost!

EU-s rohamcsapatokkal 
a magyar választók ellen

MSZP: 
melyik a szebb halál?
Az MSZP próbálja a halál szebbik változa-
tát megtalálni. Ha egyedül indul a válasz-
tásokon, eltűnik. Ha ellenzéki összefogás 
lesz, akkor meg Gyurcsány eszi meg őket. 
Az MSZP az ellenzéki összefogásra hajt, és 
még aláírásgyűjtést is szervez – jelentette be 
Kunhalmi Ágnes és Komjáthi Imre, a párt 
társelnökei, valamint dr. Tóth Bertalan frak-
cióvezető. A halál így is, úgy is halál.

Karácsony Gergely Philippe Close Brüsszel város pol-
gármestere és Didier Reynders uniós biztos elé járult, 
hogy elnyerje támogatásukat. Egy kis pénz, egy kis 
média, párezer ideiglenes nálunk szavazó belga szava-
zata jól jönne. Az elegáns EU-s urak biztos megsajnál-
ták az „elnyomott budapesti főpolgármestert”, akinek 
nem telik nyakkendőre és egy rendes öltönyre.

 „Hazánk fontos Szöul számára, ugyanis, ha egyszer 
megszűnik a tűzszünettel létrejött határ, akkor Ma-
gyarország rendszerváltoztatásban szerzett tapaszta-
latait, eredményeit a koreai nép kamatoztathatja” – 
jelentette ki Schmidt Mária, a Terror Háza Múzeum 
főigazgatója. A rendezvényen fáradhatatlan forra-
dalom címmel tartott előadást Hong Kyudok, a Ko-
reai Köztársaság budapesti nagykövete. Álmodozni 
lehet, de a valóság más. A szocialista Korea helyzete 
nem romlik, hanem javul. Lehet, hogy nem Észak-
Koreában lesz rendszerváltás, hanem Délen zavarja 
el a koreai nép az amerikaiakat kiszolgáló rendszert. 

Hogy mondta Vörösmarty? „Ábrándozás 
az élet megrontója, Mely, kancsalúl, fes-
tett egekbe néz”

„Gyorsan telnek az évek, ismét eljött az idő, hogy 
megújítsam katonai alkalmassági vizsgálataimat. 
Önkéntes tartalékos katonai szolgálatra alkal-
mas lettem” - írta büszkén a Facebookon Szalay-
Bobrovniczky Kristóf honvédelmi miniszter. Nos, 
gratulálunk! Javasoljuk Orbán miniszterelnök úr-
nak, hogy Szalay-Bobrovniczky tartalékos száza-
dost hívják be tényleges katonai szolgálatra. Ott 
talán több haszna lenne a hazának belőle, mint a 
miniszteri poszton.
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Budapest: nehéz a feladat, de meg 
kell oldani!

Baranya: első naptól az utolsóig 
dolgozni kell az ajánlás gyűjtésben!

José Martíra 
emlékeztünk

Nógrád: értjük a feladatot!

Balassagyarmat hőseire 
emlékeztünk

Az elmúlt hét a 30. kongresszust 
megelőző helyi pártértekezletek 
hete volt. Budapesten Kerezsi 
László budapesti elnök vezeté-
sével megvitatták a júniusi vá-
lasztásokra való felkészülést. A 
Munkáspárt fővárosi tagjaira na-
gyon nagy feladat hárul. Sok ezer 
ajánlással kell hozzájárulni ahhoz, 

hogy a Munkáspártnak le-
gyen országos listája az euró-
pai parlamenti választásokon. 
Nem kis célt állítottak maguk 
elé a budapesti önkormány-
zati választásokon sem. Le-
gyen budapesti lista! Ennek 
érdekében a Munkáspárt több ke-
rületben indít polgármesterjelölte-
ket. A pártértekezleten, amelyen 

Megtartották értekezletüket a 
Munkáspárt Baranya-, Tolna-, So-
mogy- és Fejér vármegyei szerve-
zeteinek képviselői is. Hajdu Jó-
zsef, az Országos Elnökség tagja 
adott tájékoztatást a párt felada-
tairól. Kós Zoltán, az OE tagja, 
Baranya vármegyei elnök a térsé-
gi feladatokat jelölte ki. A tagság 
véleménye, mondta, hogy a hábo-

rúellenesség és a béke melletti ki-
állás olyan kérdés, amit más pár-
tok még nem mernek felvállalni, 
így azok szimpatizánsai közül is 
adódik mód beszélgetésekre, vé-
leménycserére. Lehetőség szerint 
folytatni kell ezeket az akciókat! A 
tagság egyetértett abban is, hogy a 
gyűjtési időszakban végig dolgoz-
nia kell minden párttagnak, első 

megválasztották a kongresszusi 
küldötteket, részt vett Thürmer 
Gyula, a Munkáspárt elnöke.

naptól az utolsóig meg kell tenni 
mindent, lehetőleg az utcai kite-
lepüléseket folytatni a forgalmas 
közterületeken!

A kubai nemzeti hős, José Martí 
születésének 171. évfordulóján ren-
dezett ünnepséget a Kubai Köztársa-
ság magyarországi nagykövetsége. A 
Munkáspárt képviseletében jelen volt 
Bencsik Mihály, a párt alelnöke és 
Benyovszky Gábor, az Országos El-
nökség tagja.

Nógrádban is megválasztották a kongresszusi küldötteket. Nagy 
Attila, az Országos Elnökség tagja, megyei elnök vázolta a helyi 
tagság előtt álló feladatokat.  Nógrádban is maximális teljesítmény 
kell ahhoz, hogy meglegyen a húszezer érvényes ajánlás. Erőnk-
höz mérten állítunk önkormányzati jelölteket is, mondta el Frank-
furter Zsuzsanna, az Országos Elnökség tagja, a balassagyarmati 
térség vezetője. Számítunk a nógrádiakra! – hangsúlyozta Hajdu 
József, az Országos Elnökség tagja.

Balassagyarmatot, 1919. január 29-én, a ma-
gyar katonák hősiessége és a fegyvert fogó 
polgárok, vasutasok önfeláldozása felszaba-
dította az idegen uralom alól. Cselekedetük 
értékét növeli, hogy mindezt önszántukból, a 
hatalom akaratával dacolva vívták ki. Az év-
fordulós megemlékezésen koszorút helyezett 
el a Munkáspárt küldöttsége is.
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Salgótarján: tegnap, ma, holnap
Rendhagyó ülést tartott a Szabó Ervin Akadémia

A Szabó Ervin Akadémia hallgatóit hívtuk ma meg 
Salgótarjánba. Bemutatjuk, hogy milyen volt Salgó-
tarján 1945 előtt, a kapitalizmus időszakában. Bemu-
tatjuk azt is, hogy a szocializmus negyven éve alatt 
a város a fejlett szocialista városok egyik nagyszerű 
példája lett. És bemutatjuk a rendszerváltás pusztítá-
sait, a salgótarjáni emberek mai küzdelmeit is. 

E gondolatokkal köszöntötte Nagy Attila, az Orszá-
gos Elnökség tagja, Nógrád vármegye munkáspárti 
elnöke a Szabó Ervin Akadémia hallgatóit.  Elmondta, 
hogy a párt vezetése igyekszik a legjobb, legvonzóbb 
formákat megtalálni a fi atalok politikai képzésére. 
Nehéz küzdelem ez, hiszen az iskolában, a médiában 
csak rosszat, és hamisat hallani a szocializmusról.

A salgótarjáni látogatás ötlete Felföldi Istvántól szár-
mazik, a tarjáni munkáspárti közösség régi, elköte-
lezett tagjától. Tősgyökeres tarjáni, megtapasztalta a 
város fejlődésének szinte minden állomását, és maga 
is részese volt a szocialista város építésének.

A Szabó Ervin Akadémia rendhagyó foglalkozása a 
város történetének megismerésével kezdődött. Nagy 
Attila, Felföldi István és más nógrádi párttagjaink 
idézték fel a város történetét. 

Salgótarján falu volt, 1246-ban említik először okira-
tok, „Tarian” névalakban. A 13. században a környék 
urai, a Kacsicsok építették Salgó, Somoskő, Zagyvafő 
és Baglyaskő várát. A falu plébániatemploma is kö-
zépkori eredetű. A 16-17. században a vidék az osz-
mán hódoltság határvidékén helyezkedett el.

A 18-19. században az egymást váltó birtokos csa-
ládok után a Szluha-, majd a Jankovich-család hatá-
rozták meg a falu sorsát. Az iparosodás előtti „Sal-

gó-Tarján” átlagos palóc falu volt, egyut-
cás faluként fejlődött a mocsaras szegélyű 
Tarján-patak völgyében.

***

A város későbbi történetét megha-
tározta a szén megtalálása. Erről 
többet már a salgótarjáni Bánya-
múzeumban tudtak meg a fi atalok. 
A barnakőszén jelenlétéről már a 
18. századtól tudtak, a bányamű-
velés 1848-tól indult meg a kör-
nyéken. A későbbi legjelentősebb 
bányavállalat, a Salgótarjáni Kő-
szénbánya Rt. (SKB Rt.) jogelődje 
építette meg 1863-1867 között a 
Pest-Salgótarján vasútvonalat.

Az egykori tarjáni bányakolónia 
területén található Európa máso-
dik, Magyarország első, termé-

szetes, földalatti szénbányászati múzeuma. A fi atalok 
többsége számára új élményt jelentett egy igazi bánya 
meglátogatása. Az eredeti bányarészt a művelés be-
fejezése után 1965-ben alakították át földalatti múze-
ummá, ahol meg lehet ismerni a bányaművelést és a 
bányászok nagyon nehéz és veszélyes munkáját.

A Szabó Ervin Akadémia hallgatói és a Munkáspárt 
jelenlévő vezetői koszorút helyeztek el a munkájuk 
során hősi halált halt bányászok emlékművénél. A bá-
nyaművelés mintegy száz éve alatt több mint nyolc-
száz bányász vesztette életét.

***

A bányalátogatást tartalmas városnézés követte. Fel-
keresték azokat a városrészeket, ahol egykor a salgó-
tarjáni ipar fejlődött. Az ipartelepítés 19. századi má-
sodik hullámában, 1893-ban kezdte meg termelését 
az (öblös)üveggyár, 1894-től működött a vasöntöde és 
gépgyár (később „tűzhelygyár”).  

A bányászati- és az ipari tevékenység megkezdését 
nagyarányú bevándorlás kísérte. A Monarchia min-
den tájáról, és más országokból is érkeztek külön-
böző nemzetiségű munkavállalók: felső-magyaror-
szági szlovákok, németek, cseh-morvák, szlovének 
(„gránerek”). A katolikus lakosság mellett megjelent 
az evangélikus felekezet is.

A városi ipar fejlődése magával hozta a lakosság növe-
kedését is. Az 1850-es években 800 ember lakott a köz-
ségben. 1900-ban már több mint 13 ezren. A növekvő 
súlyú nagyközség 1890-től járási székhellyé vált. A vá-
ros országos jelentősége Trianon után még nőtt is, ipa-
ri-bányászati központként stratégiailag felértékelődött. 
Salgótarján 1922-ben lett város.  1922. január 27-én az 
acélgyári olvasókör nagytermében megtartotta alakuló 
ülését a városi képviselőtestület. A város első polgár-
mesterének Förster Kálmánt nevezték ki. 



7

***

A város virágzása a szocializmus időszakában követ-
kezett be. A ma is látható középületek szinte kivétel 
nélkül az 1960-as évek után épültek. Az 1950-1960-as 
években a város hagyományos üzemeiben rekonstruk-
ciókat hajtottak végre. 1965 után a bányászatot foko-
zatosan visszafejlesztették. 1970 körül, összefüggés-
ben a bányászat leépítésével további üzemek nyíltak a 
városban (Vegyépszer, BRG, ruhagyár). Évtizedekig 
Salgótarján volt Budapest után a legszélesebb ipari 
termékszerkezettel bíró város az országban.

A szocializmus éveiben emelkedett a lakosságszám, 
mely 1980 körül érte el csúcsát, rövid időre megha-
ladva az ötvenezret. A Karancs Szálló épülete előtt 
idézték fel a helyiek a 70-es éveket, amikor a szálloda 
zsúfolásig teli éttermében cigányzenekar játszott. A 
szállodának népszerű bárja volt. De aki más szóra-
kozásra vágyott, a közeli moziban a legjobb fi lmeket 
nézhette meg.

A rendszerváltás tönkretette a várost.  A Karacs Szál-
ló már régen nem szálloda, csak megmaradt emléke 
egy szebb és virágzó korszaknak.   

A tőkés rendszerváltás együtt járt a bányászat meg-
szüntetésével és az ipar leépítésével. A tőkéstulajdono-
soknak nem érte meg fenntartani az üzemet. A rend-
szerváltás után voltak olyan évek, mondta Nagy Attila, 
amikor a munkanélküliség elérte a 30 százalékot.

Jelenleg a tűzhelygyár jogutóda üzemel a történetileg 
jelentős salgótarjáni gyárak közül. A lakosságszám 

csökkenése 2000 körül gyorsult fel, jelenleg (2021) 34 
000 fő körüli. Salgótarján 1994-től megyeszékhely-
ként megyei jogú városnak minősül.

***

A Szabó Ervin Akadémia kis csapata ellátogatott a 
Dornyai Béla Múzeumba is. Salgótarjánban Dornyay 
Béla gimnáziumi tanár vetette fel először a múzeumi 
gyűjtés gondolatát 1927-ben. A harmincas évek köze-
pén a városháza három vitrinjében helyezték el az ad-
dig összegyűjtött tárgyakat. Hivatalosan 1959-ben lé-
tesült múzeum a megyeszékhelyen, az egykori Szluha-
Jankovich kúriában, megyei munkásmozgalom, bánya- 
és ipartörténet, valamint munkatörténet gyűjtőkörrel. 
1963-tól, Belitzky János vezetésével a munkáséletmód, 
illetve az 1848 utáni politika és társadalomtörténet ku-
tatása is az intézmény feladatává vált. Az 1969–1970-
es hálózatfejlesztési koncepció következtében a megyei 
múzeumigazgatóság Salgótarjánba költözött, és a már 
említett szakosodás miatt fokozatosan a megye új- és 
legújabb kori történetének bemutatása vált a salgótarjá-
ni múzeum elsődleges feladatává.

A fi atalok a múzeumban megismerkedhettek az egy-
kori öblösüveggyár néhány termékével.  A szocializ-
mus időszakában az országban rengeteg új lakás épült. 
Az emberek igényelték az izléses üvegtárgyakat, ame-
lyekből bőségesen gyártottak Salgótarjánban. Az íz-
léses, és nagy szakértelemmel készült termékekből 
többet külföldi vezetőknek is ajándékoztak. A helyi 
legenda szerint Sztálinnak is készült egy óriási üveg-
váza. A gyár ma már nem működik, sőt az országban 
sincs már sehol öblösüveggyártás.

A Dornyay Béla Múzeum őriz 5 darab Picasso-grafi kát 
és 35 darab Szalay Lajos-grafi kát.  Szalay a 20. század 
legnagyobb grafi kusai közé tartozott. A kiállítást nem 
véletlenül Picasso szavai nyitják meg: „Ha két grafi kus 
neve marad fenn az utókornak a huszadik századból, a 
másik én leszek, ha csak egy, az Szalay Lajos lesz.” Fan-
tasztikus élmény volt ilyen művészekkel megismerkedni. 

A salgótarjáni látogatás Baglyasalján fejeződött be. 
Baglyasalja Salgótarján egyik városrésze. 1950-ben 
csatolták a városhoz. A városrész a bányászat idejéig 
fontos iparvidék volt. Ma már eléggé lepusztult a vá-
rosrész. A fi atalok meglepődve látták, hogy még ma 
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is, a 21. században is milyen szegénység uralkodik a 
településen.

***

A látogatás során sok szó esett a város munkásmoz-
galmi múltjáról. A város főterén még ma is áll az 
1919-es Tanácsköztársaságra emlékeztető emlékmű. 
A szocialista korszak szobraiból szinte csak ez maradt 
meg eredeti helyén. A Partizán-szobrot és Nógrádi 
Sándor szobrát lebontották. A Munkáspárt javaslatára 
nem semmisítették meg a szobrokat, hanem Baglyas-
aljára, a „szoborparkba” száműzték őket.

Felföldi István elmondása szerint Baglyasalján már 
1922-ben létrehozták az illegális kommunista párt 
szervezetét.  A szocializmus idején a megye a párt 
egyik fontos bázisának számított. A hallgatók meg-
tekinthették az MSZMP egykori megyei bizottsága 
épületét, amelyet a párttagság adományaiból építették.

Kádár János több alkalommal járt 
Nógrádban. Figyelemmel kísérte a 
bányászok életét. A 60-as években 
többször ellenőrizte a szocialista 
város építését.

Nógrád beírta nevét a mai Mun-
káspárt történetébe is. 1990-ben 
itt került sor a Munkáspárt egyik 
kongresszusára. Sokan emlékez-
nek még a forró hangulatra. Jobb-
oldali szélsőséges szervezetek 
ugyanis megkísérelték megzavarni 
a kongresszust, de sikertelenül.

A Munkáspárt mindig számíthatott 
a nógrádi kommunisták-
ra. Ezt már Thürmer Gyu-
la, a párt elnöke emelte ki, 

aki szintén részt vett az egész na-
pos programban. Az 1990-es évek-
ben még nagyon erősek voltunk itt, 
mondta. Még éltek az egykori bá-
nyászok, ipari munkások, a szocia-
lizmus építői. Az ő segítségükkel és 
szavazatukkal a Munkáspárt jelöltjei 
a parlamenti választásokon mindig 
bekerültek az első három helyezett 
közé. A parlamentbe nem jutottunk 
be, de a városi önkormányzatban so-
káig bent voltunk.

A párt elnöke szólt arról, hogy az 
MSZP az első perctől kezdve igye-
kezett tönkretenni a Munkáspártot 
és elvenni a szavazóit. A 2000-es 
évek elején az MSZP igyekezett 
megnyerni a Munkáspárt megyei 
vezetőit, és szembeállítani őket a 
Munkáspárt országos vezetésével. 
Mint ismeretes, az MSZP-nek si-

került több megyében, így Nógrádban is meggyengí-
teni a Munkáspártot, de szétverni nem tudták. 

Köszönhető ez a Munkáspárt elkötelezett és elszánt 
helyi vezetőinek és tagjainak. Nógrád ma is erőssége 
a Munkáspártnak, s ebben fontos szerepe van Nagy 
Attila megyei elnöknek és Frankfurter Zsuzsannának, 
a balassagyarmati térség vezetőjének – hangsúlyozta 
Thürmer Gyula. Mindketten az Országos Elnökség 
tagjai, és mind politikailag, mind anyagilag sokat 
tesznek a Munkáspártért.

Őrizzük a szocialista Salgótarján emlékezetét, és sok-
sok javaslatunk van arra, hogy miként lehet a város és 
az itt élők jövőjét biztosítani  – mondotta a párt elnö-
ke. Nógrád az egyik legszebb megye. Idegenforgalmi 
központ lehetne. Salgótarján újra lehetne iskolai, mű-
velődési központ, új hagyományok elindítója. Olyan 
várost, olyan megyét kell építeni, ahol az emberek 
megtalálják a számításukat, nem elvándorolnak, ha-
nem itt alapítanak családot. A Munkáspárt ezt a szem-
léletet képviseli az idei választásokon is.
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Öngól svédcsavarral

Tudják, hogy mi az a svédcsavar? A vízilabdában 
használják. A játékos a kapunak háttal lövi el a labdát 
úgy, hogy előtte tesz egy több mint 180 fokos fordu-
latot a labdával a kezében, hogy minél nagyobb len-
dületet vegyen a lövéshez. Nagyon nehéz, de nagyon 
látványos. Ha sikerül, ünnepel a közönség. Ha nem 
sikerül, legfeljebb egy elnéző taps.

A játékos természetesen az ellenfél kapuja előtt hajtja 
végre a bravúrt, és nem a saját kapuja előtt. A labda 
is az ellenfél kapujába esik. Nagyon furcsa lenne, ha 
valaki is svédcsavarral lőne öngólt.

Ami a vízilabdában lehetetlen, az úgy látszik, előfor-
dulhat a politikában. A svéd NATO-csatlakozással 
kapcsolatos magyar tevékenység ezt az érzést kelti.

Magyarország vezetése sokféle álláspontot választ-
hatott. Mondhatott volna azonnal igent, a parlament 
a biztos többségben lévő kormány javaslatára szépen 
megszavazta volt a svédek tagságát, és lehet pezsgőt 
nyitni!

Mindenki megértette volna ezt a döntést, hiszen nyil-
vánvaló, hogy a NATO-ban nem mi fújjuk a passzát-
szelet. Ha gyorsan igent mond a parlament, talán még 
a Biden-banda is adott volna egy piros pontot, vagy 
legalább is eggyel kevesebb ürügy lett volna Pressman 
nagykövet kormányellenes kirohanásaihoz.

A másik, úgymond, szélsőséges döntés lehetett volna 
az, hogy Magyarország parlamentje azt mondja: nincs 
szükség a NATO bővítésére, mert az növeli az Orosz-
ország elleni háború veszélyét, és mi, ugye, köztudot-
tan nem akarunk az oroszokkal hadakozni. Legalább 
is ezt állítja a kormány. A független Magyarország 
független Országgyűlése szépen világosan nemet 
mondhatott volna a svéd NATO-csatlakozásra.

Ebben az esetben vélhetően kitört 
volna a botrány. Riadó készültség-
be helyezték volna a Magyaror-
szághoz közel állomásozó NATO-
csapatokat. Az sem lett volna meg-
lepő, hogy a NATO-katonák való-
jában románok. Onnan rövid az út 
Pestig, és van is már hagyománya 
a román hadsereg magyarországi 
akciózásának. A gyengébbek ked-
véért: 1919 és 1945!

A magyar vezetés azonban egyik 
utat sem választotta, és úgy dön-
tött, hogy igazi svédcsavarral káp-
ráztatják el a nézőket. Feltehetően 
nem a külföldi nézőkre gondoltak, 
mert azok általában tisztában van-
nak azzal, hogy egy tízmilliós or-
szág mire képes, és mire nem. 

A meccs, a svédcsavar ötlete in-
kább a nagyérdemű magyar közönségnek szólt. A ve-
zetés ezzel is bizonyítani akarta, hogy a magyar em-
berekkel nem lehet lacafacázni, a magyar parlament 
senkinek sem csicskása, meg hasonlók.

Magyar vezetést írunk, mert nem tudni, hogy pon-
tosan kinek a fejéből röppent ki az ötlet. Ilyeneket 
nem szoktak a magyar nép orrára kötni, de valójában 
mindegy is. Még tavaly márciusban Hende Csaba ko-
rábbi honvédelmi miniszter és Németh Zsolt, a parla-
ment külügyi bizottság elnökének vezetésével útnak 
is indítottak egy négytagú küldöttséget Svédország-
ba. Nyilván abban bíztak, hogy a svédek megijednek, 
hogy nem lehetnek NATO-tagok, és elnézést kérnek 
azért a sok mocskos megjegyzésért, amelyeket az el-
múlt években a magyar politikáról tettek.

Ha azt mondjuk, hogy az egész egy nagy blamázs volt, 
akkor még fi noman fogalmaztunk.  A svédek nem na-
gyon törődtek a meghatározhatatlan küldetésű magyar 
küldöttséggel. De miért is törődtek volna? A magyar 
vezetés, beleértve a parlamentet és a kormányt is, a 
svédcsavar előtt már kijelentette, hogy nekik semmi 
bajuk sincs a svédek NATO-tagságával. Legyenek 
NATO-tagok, de előtte pitizzenek egy kicsit a mi lelki 
megnyugvásunkért! Novák Katalin ebben az ügyben 
is azonnal elkötelezte magát a NATO álláspontja mel-
lett. Még egy ártatlan pitizést sem igényelt.

A svédcsavaros gól akár sikerülhetett is volna, hiszen 
akadt még egy ország, mely nem lelkesedett a své-
dekért. Nevezetesen az Erdogan vezette Törökország. 
A török vezetés az évszázados török hagyományból 
kiindulva üzletet akart kötni. 

Üzletet akkor lehet kötni, ha van mit elad-
nom, és a vevőnek van olyan áruja, ami en-
gem is érdekel fi zetségként. A törökök kí-

A     
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nálták a saját szavazatukat. Cserébe két „árut” kértek. 
A svédek állítsák le a svéd területen szabadon szer-
vezkedő törökellenes kurd szervezeteket, az USA pe-
dig oldja fel az F-16-os repűlők eladási tilalmát. Tiszta 
sor, lehet mérlegelni, hogy kinek éri meg az üzlet.

A törökök jól számoltak. A NATO-nak és az USA-nak 
fontosabb, hogy létrejöjjön az egységes oroszellenes 
front, mintsem, hogy a kurdok Svédországból szitkoz-
zák Erdogant. Az F-16-osokat pedig előbb vagy utóbb, 
de úgy is el kell adni, hiszen ebben óriási üzlet van. A 
törökök legalább fi zetnek is értük, nem úgy, mint az 
ukránok, akik mindent lejmolnak.

A magyar vezetés köreiben feltehetően voltak olya-
nok, akik úgy vélték, hogy a törökök mintájára mi is 
köthetünk valamilyen üzletet.  Jól hangzik, csak nem 
volt, nem lehetett reális alapja. 

Mit tudott Magyarország kínálni? Az igen szavazatát! 
Kétes értékű áru. A svédek tudták, hogy előbb vagy 
utóbb, de ingyen is megkapják. A 
török igen komoly érték volt a své-
dek és az egész NATO számára. A 
török igen kikényszerítése nagyon 
kockázatos lett volna és sokba ke-
rült volna. A magyar igennél ilyen 
kockázatot nem láttak.

Ráadásul az az „áru” sem volt 
egészen világos, amit a magyar 
vezetés cserébe kért. A svéd veze-
tés nem ért egyet a magyar veze-
tés politikájával, és ezt leplezetlen 
formában tudomásunkra hozza. 

Bocsánatot nyilván nem 
fognak kérni, legfeljebb 
árnyaltabbá teszik a svéd 

nyelvű anyázást. És akkor mi van? 
Semmi!

A magyar vezetés nem vette ész-
re, hogy szerencsétlen zsákutcába 
kerültünk azzal, hogy a törökök és 
mi maradtunk a két ellenző ország. 
Tudni kellett volna, hogy a törökök 
megoldják ezt az ügyet. Érteni kel-
lett volna azt is, hogy utolsónak 
maradva, a magyar vezetés sem 
külföldön, sem Magyarországon 
nem fog babérokat aratni. 

A törökök a végén megegyeztek 
az amerikaiakkal is, a svédek-
kel is. A magyar vezetés ekkor 
pániküzemmódba kapcsolt. Valakik 
elfogadtatták az a halva született ötle-
tet, hogy Orbán hívja meg Kristersson 
svéd miniszterelnököt és itt beszéljék 
meg az ügyet. Milyen ügyet? A török 
igen után már nem volt ügy, már nem 
volt miről tárgyalni. A svéd külügy-
miniszter durván visszautasította a 

magyar ötletet. A miniszterelnök ugyanezt tette, de kultu-
ráltabban. A lényeg azonban nem változott.

Így lett az ügyből öngól. Bár ez is egy fi nom kifejezés. 
Külföldön, az amcsiknál és a NATO-nál a végén még 
nekünk kell pitizve magyarázkodni. Ez be is követke-
zett. Orbán jobbra-balra telefonált, enyhítendő a Ma-
gyarország iráni ellenszenvet.

Itthon pedig a gondolkodó közvélemény értetlenül 
nézte, hogy az egyébként sok területen ügyesen cse-
lekvő magyar vezetés hogyan ügyetlenkedi el a svéd 
ügyet, hogyan járatja le önmagát és hogyan lő svéd-
csavarral öngólt.

A magyar vezetés szerencséje az, hogy a közvélemény 
gondolkodó része nem túlságosan nagy, a politizálás 
érzelmi, szinte vallási alapon megy, és a többség talán 
észre sem veszi, hogy gólt nem az ellenfél, hanem mi 
kaptuk. Talán, de nem biztos!

K     ?

J      
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A Szabadság a Munkáspárt központjában és alapszervezeteinél igényelhető.

Kínai Újév Fesztivál - 2024
Jöjjön el a Chinatownba! Nem bánja meg!

Kína beivódott a magyar köztudatba, a kínai kultúra, 
a kínai emberek jelen vannak a magyar valóságban. A 
2024-es Kínai Újév Fesztivált sok ezren keresték fel, 
és nem csak itt élő kínaiak, hanem nagyon sok buda-
pesti és vidéki magyar ember is.

A rendezvénynek a Kőbányán található Chinatown, kí-
nai város adott otthont. Kőbánya felé haladva a gépkocsi-
ból látni lehet ugyan a kínai várost, de nagyságát, fontos-
ságát igazából akkor lehet megérteni, ha az ember besétál 
a Kőbányai út-Jegenye utca határolta városrészbe. 

A terület az 1990-es évek óta Közép-kelet-európai 
egyik legnagyobb nagykereskedelmi- és logisztikai 
központjának számít. Több mint 
300 nagykereskedelmi bemutató-
terem és 70.000 m2 raktár ad he-
lyet a nagykereskedőknek, akik 
közvetlenül Kínából, Vietnamból, 
Törökországból és Olaszországból 
importálják az áruk széles válasz-
tékát. A központ népszerűségnek 
örvend mind a belföldi-, mind a 
külföldi viszonteladók körében.

Takaros üzletek sokasága, ruha-
boltok, elektrotechnikai üzletek, 
illatszerboltok, élelmiszerüzletek. 
Valaha a „made in China” kicsit le-
alacsonyító címke volt, az olcsó tö-
megárut jelképezte. Ma kínai ter-
mékek minden kategóriában meg-
találhatóak. Aki az olcsóbbat ke-
resi, megtalálja. De szép számban 
vannak jelen a prémium-termékek. 

Aki pedig kínai és távolkeleti élel-
miszerekre vágyik, itt bőséges kí-
nálatból válogathat. 

A Chinatown üzletei nem zárnak be 
vasárnap. A boltosok tudják, hogy 
az emberek ilyenkor jönnek, tehát 
nyitva kell lenni és várni a vásárló-
kat. A Belvárosban is sokan járnak 
emberek vasárnap délután, de ott 
csak bezárt üzleteket találnak.

És ne feledkezzünk meg az étter-
mekről sem! 18 autentikus kínai 
étterem, és 2 ázsiai szupermarket 
működik. A Chinatown vitathatat-
lanul Budapest kínai gasztronómi-
ai központjává vált.

A Chinatownban rend van. A Fesztiválra érkező sok 
száz gépkocsinak külön parkolót biztosítottak, ahol 
udvarias őrszolgálat segítette a parkolást. Nem sok 
helyen látni ilyet!

Na de essék szó a Fesztiválról! Az első hétvégén 
az ősi Quanzhou város mutatta be gazdag kultúrá-
ját és hagyományait, a Nanyin népzenét, a mario-
nett, és a teakészítési technika titkait. Érdemes lesz 
február 3-4-én is ellátogatni.  Chengdu (Szecsuán 
tartomány székhelye) előadói fogják bemutatni tu-
dásukat. Lesznek látványos előadások, sárkánytánc, 
bambuszbottánc. A kínai gyógyászatról is megtud-
hatunk izgalmas dolgokat. 



Nógrád közelről
Sok ember van szerte az országban, aki sohasem 
volt Nógrádban. A Szabó Ervin Akadémia 
hallgatói a múlt héten eljutottak Salgótarjánba. 
Sok mindent láttak, sok mindent hallottak. 
Benyovszky Gábor fényképezőgépével 
végigkísérte a látogatást. Idézzük fel képeivel a 
nógrádi látogatást!


